

**Название публикации:**

Economy Of Russia Plans To Breakthrough | [ЭКОНОМИКА РОССИИ ПЛАНИРУЕТ ПРОРЫВ]

**Авторы:**

Yákovlev, P.P.

Universidad Económica Rusa Plekhánov, Stremyanny per. 36, Moscú, 117997, Russian Federation

**Наименование журнала:**

Iberoamerica (Russian Federation)

Volume 2018, Issue 3, 1 July 2018, Pages 7-32

**Аннотация:**

Since early 2000-s in Russia have been a significant progress in economic and social development, which relied on a relatively high GDP growth rates (in 2000-2007 this indicator increased by 70%). At that time, Moscow's policy was aimed at a "dive" into the global economy and to expand the internal market. In a relatively short period of time in Russia were built hundreds of new businesses (many with foreign capital participation), the oil and natural gas exportation rose, which considerably increased the financial possibilities of the State. It seemed that the country stood firmly on the path of accelerated sustainable growth. But the 2008-2009 global crisis and the subsequent recession had hampered economic development. In 2009-2017 the GDP grew only by 5%, steep gradients began to characterize the prices of main products of Russian exports, the ruble fell sharply that increased the instability even more. In these circumstances, the question of changing growth model, the elaboration of a new national development strategy that is able to provide a breakthrough in the economic and social fields became of major importance. The first meaningful step in that direction was the creation of a State Fund for investment in infrastructure. Thanks to new sources of funding it is planned "to embroider" bottlenecks in the development of transport and other infrastructure components of the Russian economic system. Another major direction of economic policy is stimulating the development of non-commodity exports. Russian companies must ensure the sustained growth of exports of priority industries such as automotive, aerospace, train manufacturing, construction and agricultural equipment. It is planned to strengthen its positions in foreign markets of Russian steel companies, the chemical and pharmaceutical firms. In the latter case we are talking about high technology. It is important to note that the economic problems faced by the Russian Federation, have much in common with the challenges facing the countries of Latin America. In this context, it is essential to strengthen cooperation of Russia with Latin American States, interested in the development of international trade and economic relations without diktat and political pressure. © 2018 Iberoamérica.

С начала 2000-годов в России наблюдался значительный прогресс в экономическом и социальном развитии, который опирался на сравнительно высокие темпы роста ВВП (в 2000-2007 гг. этот показатель увеличился на 70%). Казалось, что страна прочно встала на траекторию ускоренного устойчивого роста. Однако мировой кризис 2008-2009 годов и последовавшая вслед за ним рецессия затормозили экономическое развитие. В этих условиях встал вопрос о смене модели роста, о выработке новой стратегии национального развития, способной обеспечить прорыв в экономической и социальной областях. Первым значимым шагом в этом направлении явилось создание государственного фонда для инвестиций в инфраструктуру. Благодаря новым источникам финансирования планируется «расшить» узкие места в развитии транспорта и других инфраструктурных составляющих российской экономической системы. Другое важнейшее направление экономической политики - стимулирование роста несырьевого неэнергетического экспорта. Российские предприятия должны обеспечить устойчивый рост экспорта продукции

таких приоритетных отраслей, как автомобильная промышленность, авиастроение, производство железнодорожной, строительной и сельскохозяйственной техники. Планируется усилить позиции на внешних рынках российских металлургических компаний, предприятий химической промышленности и фармацевтики. В последнем случае речь идет о высоких технологиях. Важно отметить, что экономические проблемы, с которыми сталкивается Российская Федерация, имеют много общего с задачами, стоящими перед странами Латинской Америки. В данном контексте крайне важно укреплять сотрудничество России с латиноамериканскими государствами, заинтересованными в развитии международных торгово-экономических отношений без диктата и политического давления.

**Ключевые слова:**

Crisis, Crisis, Development strategy, Economic breakthrough, Enfermedad holandesa, Estrategia de desarrollo, Growth model, Irrupción económica y social